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5.12 – Міжнародний день 

волонтерів.  

6.12 – День Збройних Сил 

України.  

7.12 – День місцевого       

самоврядування. 

10.12 – День захисту прав 

людини.  

14.12 – День вшанування 

учасників ліквідації   

наслідків аварії на     

Чорнобильській АЕС.  

19.12 – Святителя Мико- 

лая Чудотворця. 

25.12 – Різдво Христове    

(за католицьким         

обрядом). 

 

 

 

Шановні друзі! Вітаємо вас із Новоріччям! Нехай  

збуваються всі найкращі мрії! Нехай мир і щастя  

прийдуть на нашу землю і принесуть радість! 

 



 

 

16 грудня у примі-

щенні Криворізького 

економічного інсти-

туту ДВНЗ «Київсь-

кого національного 

економічного універ-

ситету імені Вадима 

Гетьмана» відбулася 

мега-важлива подія 

– відкриття Розум-

ного             простору 

«Green Hub» 

Як ми вже зазначали в 

анонсі, ідея «Green Hub» належить ГО «Зелений центр Метінвест», який за-

початкував проект створення мережі розумних відкритих просторів як плат-

форми свідомого мислення. 

Під урочисті звуки музики зелену стрічку перерізали гості: керівник пред-

ставництва ГС "Зелений центр" Дмитро Мурашко і керівник ГО "Кри-

ворізька фундація майбутнього" Олена Лещенко і директор Криворізького 

економічного інституту професорА.В. Шайкан. 

- Ми мали на меті створити такий екопростір, - почав виступ Андрій Ва-

лерійович, - де б могли зустрічатися з цікавими людьми, обговорювати різні 

проблеми. Перш за все, тут будуть народжуватись нові ідеї, нові проекти. 

Проте все це було б неможливе, якби не помітили це починання наших сту-

дентів наші партнери. Завдяки саме ініціативі Зеленого центру «Метінве-

сту», його керівників, стало можливим сьогоднішнє відкриття. Це одне 

з багатьох починань соціально-відповідальної компанії в нашоиу місті і в 

цілому регіоні. Дякуючи цим людям, які підтримали нас, ми маємо мож-

ливість розвиватися і бути разом. 

Велика, світла, красиво оформлена аудиторія № 102 вражала своєю красою 

й оригальністю оформлення. Карта Земної кулі, підсвічена фіолетовими во-

гниками, виднілася на протилежній  стіні. Широкі вікна, обрамлені деревом, 

свіжі зелені яблучка, що лежали на підвіконні, манили до себе своєю 

стиглістю...  

Подія, про яку давно мріяли і з нетерпінням якої чекали, нарешті сталася! 

 

Відкриття Розумного простору «Green Hub» 

 



Заступник директора Валентин Орлов надав слово шановним гостям –

Дмитру Мурашку і Олені Лещенко. Саме вони підтримали ідею створення 

"зеленого" офісу і зробили багато для того, щоб це відкриття відбулося. 

 - Наш лозунг «Кривий 

Ріг – це місто багатьох 

креативних просторів», - 

сказав  Дмитро  Му-

рашко. - Це один із ло-

зунгів, під яким ми вже 

багато часу працюємо 

над розвитком нашого 

міста. Нам здається, що 

саме таких майданчиків 

не вистачає Кривому 

Рогу. 

Так, справді, нашому місту потрібно побільше таких чудових місць, де 

могли б зустрічатися його жителі. Такі простори допоможуть звичайному 

людському спілкуванню. Ці майданчики вдало вписуються в загальну стра-

тегію міста. 

- Дуже добре, - продовжив він, - що тут сьогодні присутні й учні, і студенти, 

і викладачі – це спадкоємність поколінь, де зможуть спілкуватися люди 

різного віку.  Спасибі студетам, які відгукнулись на цю ідею і взяли на себе 

відповідальність для її втілення в життя. Адже від вас залежить робити ко-

рисне для нашого міста. 

На святкування прийшли не тільки студенти та викладачі інституту, а й ма-

ленькі гості – учні 5-го класу загальноосвітньої школи № 66 разом зі своїми 

вчителями. Вони уважно слухали виступ директора, гостей заходу, сту-

дентів.  Під спів пісні, яку виконала для них Ольга Кримська, вони розма-

хували у такт музики повітряними кульками. 

На урочистому заході виступила менеджер першого грин-хабу в нашому 

місті, що був відкритий на Інгульці, Анна Бабалич. Вона сказала: 

- У вас мені подобається найбільше – тут дуже затишно, тепло, дуже цікавий 

інтер’єр. Я сподіваюсь, що ви будете цінувати свій "зелений" центр і будете 

тут збиратися, щоб проводити майстер-класи, конкурси, тренінги чи просто 

для того, щоб відпочити. 

Це місце тяжіння, куди 

будуть приходити всі: і 

малі, й великі. Успіху 

вам і процвітання! 

- Сьогоднішній захід 

відкриває серію нових 

заходів, які будуть про-

водитись тут і надалі, - 

сказав Валентин Ор-

лов. - Ми започаткували 

цю гарну традицію: в Криворізькому економічному інституті проекти бу-

дуть реалізовуватися спільно зі студентською і викладацькою спільнотою та 

нашими друзями з «Метінвесту». 

Натхненними були слова випускниці КЕІ, менеджера Вікторії Коцуби: 

- Я сподіваюсь, що цей майданчик стане не тільки екопростором для мож-

ливостей, а й дасть новий поштовх для реалізації і розвитку екологічних 

ініціатив та екосвідомості криворіжців. 

До неї приєднались Микита Водзянський і Катерина Івашко, зусиллями 

яких відбувалися заходи попередніх років, і на розвиток проектів яких ми 

сподіваємось і надалі. 

- Тут студенти зможуть обмінюватися ідеями і втілювати в життя нові про-

екти, - сказав Микита Водзянський. 

До його слів приєдналась Катерина Івашко: 

- Ми з командою робили перші кроки в цій справі. А сьогоднішнє відкриття 

– це перший крок уперед, щоб втілювати всі наші ініціативи для покращення 

екологічного простору нашого міста. 



Перед присутніми виступила голова 

ради студентського самоврядування 

КЕІ Катерина Лозівець: 

- Ми із членами ради студентського са-

моврядування раді вітати усіх із цим дов-

гоочікуваним святом – відкриттям 

нашого еко-хабу.  

Катя продемонструвала картинку із зоб-

раженням яблука. Чому яблука? Бо саме 

яблуко згадувалось іще в древнь-

огрецькій міфології (було яблуко роз-

дору, яблуко спокуси для перших людей Єви й Адама), але в древнь-

ослов’янській міфології яблуко означало початок життя, символ родючості, 

символ нескінченності. Яблуко не має ні початку, ні кінця. 

- Я хочу, щоб наш хаб асоціювався із яблуком, тому що ідеї, які будуть за-

роджуватися тут, це маленькі зернятка, які будуть проростати з цього яблука 

і давати нові плоди. 

Кілька слів сказала присутнім і адміністратор "зеленого офісу" Олександра 

Мар'янченко. Вона побажала успіху і процвітання цій чудовій ідеї. 

Після всіх виступів ініціативу взяла на 

себе член РСС Даша Ободець. Вона 

спілкувалася зі школярами, цікаво 

розказувала їм про те, як слід збирати 

і сортувати сміття. Дітям було пока-

зано кілька мультфільмів на еко-

логічну тему, а наприкінці, на радість 

малечі, влаштували їм ще й ігри. 

- Такі тренінги нам дуже подобаються, 

- радісно говорили між собою учні, 

збираючись додому. 

*** 

Просвітницько-мистецький проект «Green Hub» спрямований на розвиток 

громадянського суспільства на принципах сталості та популяризації еко-

логічного мислення на базі Криворізького економічного інституту.  

Ця зона, яка слугуватиме водночас коворкінгом і тренінговою залою, стане 

особливим місцем, яке буде об’єднувати людей різних переконань, ідей, 

віку та статі у платформу змін і розвитку не тільки окремої особистості, а й 

самого суспільства. 

 

 

 

 

 

 

 

 

    Свято статистів 

Ця дата для свята вибрана недарма. Адже саме 5 грудня 2001 року стартував перший Все-

український перепис населення. За статистикою, кожен працівник органів статистики хоч раз 

мав справу зі статистикою.  

Цифри, букви та нулі — всі товариші статиста. Ці люди обробляють величезну кількість да-

них, збирають інформацію, аналізують, записують, підсумовують, викреслюють. Саме вони 

знають, скільки у нас в країні агрономів, шахтарів, пенсіонерів, студентів, працездатного на-

селення, річок, озер, селищ, міст. Загалом, всі цифри — під їхнім контролем. 

 

5 грудня відзначається День працівників статистики 

 



 

 

29 листопада відбулася 

робоча зустріч представ-

ників бізнесу та освітян 

щодо обговорення  про-

блем підготовки фахівців, 

актуальності освітніх 

програм, відповідності 

навчальних дисциплін та 

компетенцій потребам 

сучасного ринку  

праці. 

Даний захід став першим в 

серії робочих зустрічей 

Центру експертизи у гір-

ничо-металургійній га-

лузі щодо діяльності з мо-

дернізації освіти під вимоги сучасного ринку праці та потреби бізнесу. 

З боку роботодавців у зустрічі прийняли участь Наталя Коцюба – менеджер 

з податкової звітності та Барсукова Вікторія – в.о. начальника відділу найму 

та розвитку персоналу ТОВ «Метінвест бізнес-сервіс», Сергій Кабак - нача-

льник відділу контролінгу гірничих розробок ПАТ «АрселорМіттал Кривий 

Ріг», Олександр Олесневич  - директор Української правничої консалтинго-

вої фірми. Також до обговорення долучилися представники освітніх закла-

дів-партнерів, зокрема Наталя Саратова - викладач спеціальних дисциплін, 

та Наталя Глєбова-Сорокіна - методист Криворізького коледжу економіки 

та управління ДВНЗ «КНЕУ імені Вадима Гетьмана». 

 

 

Обговорювалися питання під-

вищення якості підготовки ба-

калаврів зі спеціальності 071 

«Облік та оподаткування» та 

072 «Фінанси, банківська 

справа та страхування». 

Відбувся жвавий обмін думок 

щодо існуючих проблем 

підготовки конкурентоспро-

можного фахівця, здатного 

протистояти викликам сучас-

ного глобалізованого світу та 

відповідати швидкозмінним 

вимогам ринку праці.  

Було наголошено на необ-

хідності посилення практич-

ної складової підготовки бакалаврів, розвитку soft skills, зокрема вмінню 

працювати в команді, запровадженні кейс-методів у процес навчання, більш 

раннього ознайомлення студентів з майбутньою професією. 

Присутні на робочій зустрічі викладачі кафедр, що здійснюють підготовку 

фахівців з обліку, фінансів та інформаційних технологій, акцентували увагу 

на необхідності більш тісної співпраці з бізнесом у розробці програм прак-

тики студентів та дуального навчання. 

За результатами обговорень вироблено спільні пропозиції щодо підви-

щення якості навчання бакалаврів з обліку та фінансів. 

 

Робоча зустріч представників бізнесу та освітян 

 



Як за два дні зробити зі  

студентів юристів? 

«Power of Justice» – під такою назвою команда юридичної клініки Криво-

різького економічного інституту ДВНЗ «КНЕУ ім. В. Гетьмана» вперше 

взяла участь у Національній олімпіаді юридичних клінік України з кон-

сультування клієнтів 

До складу нашої команди 

увійшли: Ганна Демченко (сту-

дентка 3-го курсу юридичного 

факультету), Дмитро 

Гушко (студент 2-го юридич-

ного факультету). 

Національна олімпіада прохо-

дила 7-8 грудня за сприяння та 

на базі навчального закладу з ви-

датною історією - Національ-

ний університет «Острозька 

Академія». 

Олімпіада є брендовим заходом 

Асоціації юридичних клінік України і є унікальним змаганням серед юри-

дичних клінік України, які моделюють процес прийому клієнта в юридич-

ному офісі за участі двох студентів-консультантів (учасників юридичної 

клініки), які діють як юристи-адвокати, юрисконсульти, юристи-практики) 

та клієнта, роль якого виконує запрошений актор. Оцінюють учасників ко-

легії професійних суддів у складі, який адвокати, юристи-практики. 

Вже другий рік Олімпіада проходить виключно англійською мовою, адже 

переможці мають можливість представити країну на міжнародних змаган-

нях. Цього року міжнародний рівень буде проходити у м. Тампа (США).  

Нашу команду супроводжувала 

декан юридичного факуль-

тету Катерина Дацко. Вона 

розповідає: 

- Сучасні виклики правничої 

професії вимагають якісної юри-

дичної освіти, яка повинна забез-

печити практичну складову 

підготовки майбутніх правників, 

сформувати вміння працювати в 

команді та комунікативні навички. Заходи, які організовує Асоціація юри-

дичних клінік – це безцінні можливості для студентів-правників сформувати 

необхідні компетентності під час навчання. І радію, що наш навчальний за-

клад сприяє розвитку та удосконаленню юридичної освіти в інституті, 

всіляко підтримуючи нашу участь у дійсно ефективних навчальних заходах. 

Вихід за межі звичного університетського оточення, робота із юристами-

практиками та більш досвідченими учасниками мотивує студентів до нав-

чання та самовдосконалення. Саме такий feet back я відчула від нашої ко-

манди. Їм було непросто, адже це був перший досвід нашої Юридичної 

клініки: спілкування виключно англійською, а суперники - команди із до-

сить престижних правничих шкіл (представники Києва, Львова та власне 

НУ «Острозька Академія»). Особисто мені було цінним почути думки суд-

дів, які відзначили, що наші учасники мають потенціал стати успішними 

правниками. 

ВРАЖЕННЯ УЧАСНИКІВ ОЛІМПІАДИ 

Ганна Демченко: «Для нашої команди олімпіада виявилась  дуже крутою 

можливістю прокачати свої професійні скіли. Працюючи з клієнтами, ми 

відчули себе крутими адвокатами та зрозуміли, що рухаємось у правиль-

ному напрямку. Також нам пощастило поспілкуватись із провідними юрис-

тами України, які дали нам безцінні поради. Тож тепер ми озброєні досвідом 

і готові підкорювати нові вершини!» 

«Power of Justice» – під такою назвою команда юридичної клініки 

Криворізького економічного інституту ДВНЗ «КНЕУ ім. В. Геть-

мана» вперше взяла участь у Національній олімпіаді юридичних 

клінік України з консультування клієнтів 

 



Дмитро Гушко: «Ці чудові два дні в Острозі подарували нашій команді 

цілу купу досвіду і величезну кількість незабутніх вражень.  

Ця олімпіада – це справжня юридична практика за незручних для нас обста-

вин, коли доводиться знаходити спільну мову із складним клієнтом та «ви-

кручуватись» із таких ситуацій, де спочатку здається, що виходу немає.  

Пройшовши через це, ти по-справжньому починаєш розуміти сутність ро-

боти представників правничої сфери.  Незважаючи на те, що у цьому році 

мені з моєю НАЙКРАЩОЮ партнеркою Ганною Демченко не вдалося пот-

рапити до четвірки обраних, які поїдуть на півфінальний раунд олімпіади до 

Польші, ми зробимо все від нас залежне, щоб у наступному році змінити хід 

гри та виправити це «непорозуміння». Без нашої КОМАНДИ фінальний ра-

унд стовідсотково не буде таким яскравим і стильним». 

Юридична клініка КЕІ на  

правовому квесті 

Що ви знаєте про фінансові послуги? Таке питання поставили сту-

денти Юридичної клініки КЕІ учням 9 – 11 класів, під час проведення 

правової просвіти на тему: «Витрачай відповідально! Захист прав спо-

живачів фінансових послуг» 

Тиждень права має бути активним, тож 11 грудня наша ЮК долучилась до 

правового квесту, який у Кривому Розі організував Центр безоплатної пра-

вової допомоги у партнерстві із державними органами, правозахисними ор-

ганізаціями та ЗВО міста. Більше 100 учнів пройшли по різних правових ло-

каціях та розширили свій кругозір щодо актуальних питань захисту прав лю-

дини. Наші студенти-консультанти юридичної клініки: Ілія Гіоргадзе та 

Дар’я Дзюба розкрили важливі для молоді питання: 1. Які бувають фінан-

сові послуги та як їх правильно споживати. 2. Що таке фінансове шахрай-

ство та як захистити свої права? 

Цього разу студенти отримали досвід, який мотивував удосконалити 

стратегію підготовки команди Юридичної клініки КЕІ на участь            

у наступних змаганнях із консультування клієнтів 

 

 

Що ви знаєте про фінансові послуги? Таке питання поставили сту-

денти Юридичної клініки КЕІ учням 9 – 11 класів, під час проведення 

правової просвіти на тему: «Витрачай відповідально! Захист прав 

споживачів фінансових послуг» 

 



Школа юного юриста  

Перший день зі школярами провела декан юридичного факультету  

 

Катерина Дацко: 

Саме з метою ознайомлення майбутніх абітурієнтів з особливостями прав-

ничих професій та навчання за спеціальністю "Право", юридичний факуль-

тет КЕІ, вже другий рік поспіль, проводить інтерактивний тренінговий курс 

для учнів старших класів "Школа юного юриста "Legal school".  

Першу частину заняття ми присвятили формуванню поняття сучасного юри-

ста та надали характеристику кожній правничій професії.  

Друга частина була присвячена темі розуміння прав людини та видатним 

правозахисникам світового рівня. Приєднуйтесь! 

 

 

Другий день зі школярами провели завідувач кафедри цивільного та  

трудового права Ірина Міма та адвокат  

Владислав Ямковий 

Другий день інтерактивного тренінгового курсу для учнів старших класів 

"Школа юного юриста "Legal school" складався з двох частин. Перша ча-

стина була присвячена формуванню поняття сучасної держави та лідера 

країни, вмінню визначати власну думку й обґрунтовувати обрану громадян-

ську позицію. 

Друга частина була пов’язана зі спілкуванням із практикуючим юристом, 

адвокатом на актуальні питання юриспруденції. Зокрема, була закцентована 

увага на вимогах, що висуваються під час формування фахових компетент-

ностей у сучасного правника.  

Окреслено особливості та умови юридичної практики сьогодення. 

Висвітлені проблемні аспекти судоустрою та відправлення правосуддя в 

Україні. 

Щира і відкрита бесіда адвоката з аудиторією не залишила без відповіді 

жодного слухача  тренінгу. Вмотивовані та з натхненням, у піднесеному 

настрої, завершили другий день тренінгів школярі. 

 

Перший день зі школярами провела декан юридичного факультету  

Катерина Дацко: 

- Свідомий вибір професії сьогодні – запорука успіху у майбутньому. 

 

 



Третього дня, 14 грудня, в КЕІ було проведено ділову гру «Судове 

засідання», в якій взяли участь учні середніх шкіл і наші викладачі 

Розповідає декан юридичного факультету Катерина Дацко: 

- Третій день роботи Школи юного юриста перевершили мої очікування. Я 

дуже вдячна Олексію Івановичу Євтушенку за те, що він допоміг перетво-

рити наше судове засідання з симуляції на справжній майстер-клас від про-

фесіонала, і поділився власними секретами та досвідом. Це вже друга 

Школа, і цього року ми досягли ще більшого рівня, адже в роботі зі школя-

рами ми не просто говоримо про правничу професію, а й закладаємо фунда-

мент свідомого вибору ними юридичної спеціальності. Це саме той резуль-

тат, який має бути. І я радію, що саме так на юридичному факультеті завер-

шується тиждень права. 

Говорить Олексій Євтушенко, суддя Саксаганського району міста Кри-

вого Рогу: 

- Дуже приємно в черговий раз зустрітися на такому заході. Вважаю, що це 

дуже продуктивно для дітей, тому що правнича професія не втрачає своєї 

цінності, не втрачає значимості для людини. Знати свої права – це створити 

собі умови для розвитку в суспільстві, адже кожна людина є клітинка 

цілісного організму суспльства. Якщо вона розвивається, то розвивається 

все суспільство. Знати свої права – це означає жити. 

Вадим Кісенко, учень 10-го класу СШ № 103: 

- Я беру участь у багатьох таких-от освітніх проетах і можу сказати, що це 

мій перший проект, пов’язаний із юриспруденцією. Все пройшло на висо-

кому рівні. Все було інформативно, цікаво. Цікаві спікери, нові знайомства 

і все було просто прекрасно. 

Наприкінці зустрічі активним учасникам Школи юного юриста  

було вручено сертифікати. 



Як готувати конкуренто- 

спроможного фахівця 

29 листопада відбулася робоча зустріч представників бізнесу та осві-

тян щодо обговорення проблем підготовки фахівців, актуальності осві-

тніх програм, відповідності навчальних дисциплін і компетенцій пот-

ребам сучасного ринку праці 

Проведений захід став першим із серії робочих зустрічей Центру експертизи 

у гірничо-металургійній галузі щодо діяльності з модернізації освіти під ви-

моги сучасного ринку праці та потреби бізнесу. 

З боку роботодавців у зустрічі взяли участь менеджер з податкової звітності 

Наталя Коцюба і в.о. начальника відділу найму та розвитку персоналу ТОВ 

«Метінвест бізнес-сервіс»     Барсукова Вікторія, начальник відділу кон-

тролінгу гірничих розробок ПАТ «АрселорМіттал Кривий Ріг» Сергій Ка-

бак, директор Української правничої консалтингової фірми Олександр 

Олесневич. До обговорення також долучилися представники освітніх за-

кладів-партнерів, зокрема, викладач спеціальних дисциплін Наталя Сара-

това і методист Криворізького коледжу економіки та управління ДВНЗ 

«КНЕУ імені Вадима Гетьмана» Наталя Глєбова-Сорокіна. 

Відбувся жвавий обмін думок щодо існуючих проблем підготовки конку-

рентоспроможного фахівця, здатного протистояти викликам сучасного гло-

балізованого світу та відповідати швидкозмінним вимогам ринку праці.  

Було наголошено на необхідності посилення практичної складової підго-

товки бакалаврів, розвитку soft skills, зокрема вмінню працювати в команді, 

запровадженні кейс-методів у процес навчання, більш раннього ознайом-

лення студентів із майбутньою професією. 

Присутні на робочій зустрічі викладачі кафедр, що здійснюють підготовку 

фахівців з обліку, фінансів та інформаційних технологій, акцентували увагу 

на необхідності більш тісної співпраці з бізнесом у розробці програм прак-

тики студентів та дуального навчання. 

За результатами обговорень вироблено спільні пропозиції щодо підви-

щення якості навчання бакалаврів з обліку та фінансів 

 

 

 

 

 

 

День інформатики 
 

4 грудня 1948 р. зареєструвано винахід Ісааком Бруком і Баширом 

Рамєєвим цифрової електронно-обчислювальної машини (ЕОМ), з чого, 

власне, і розпочалася радянська інформатика. 4-го грудня не так давно по-

чали святкувати і як Міжнародний день обіймів. А ще цього дня велике 

релігійне свято. 21 листопада (4 грудня н. с). Православною Церквою свят-

кується Введення у храм Пресвятої Діви Марії. У серпні 1948 року спільно 

зі своїм співробітником молодим інженером Баширом Рамєєвим (відомим 

конструктором обчислювальної техніки, творцем серії "Урал") він пред-

ставив проект автоматичної обчислювальної машини. У жовтні того ж 

року ними були детально представлені опрацьовані пропозиції з ор-

ганізації в Академії наук СРСР лабораторії для розробки і будівництва 

цифрової обчислювальної машини. 

 

29 листопада відбулася робоча зустріч представників бізнесу та 

освітян щодо обговорення проблем підготовки фахівців, актуаль-

ності освітніх програм, відповідності навчальних дисциплін і компе-

тенцій потребам сучасного ринку праці 

 



Центр експертизи інформує... 

Центр експертизи у гірничо-металургійній галузі організував зустріч 

представників бізнесу та освітян для обговорення проблем підготовки 

фахівців за спеціальностями «Менеджмент», «Маркетинг» 

Ми вдячні нашим партнерам, які відгукнулися на прохання оцінити змістову 

частину бакалаврських освітньо-професійних програм (ОПП) підготовки 

менеджерів і маркетологів, та надіслали свої рекомендації і прийняли участь 

у очній дискусії. Було дуже цікаво почути думку практиків, які вже досягли 

високого рівня у своїй кар’єрі і бачать проблеми підготовки фахівців, як ка-

жуть, «з середини». 

Всі присутні були одноголосні щодо необхідності досконалого володіння 

англійською мовою та, додатково, ще й іншою іноземною мовою. Це 

обов’язкове питання на співбесіді і в резюме для всіх здобувачів вакантних 

посад. Наголошено, що і для менеджерів, і для маркетологів важливим є во-

лодіння soft skills, без яких неможливо стати гарним «продажником» та 

керівником. 

За результатами обговорень вироблено спільні пропозиції щодо підви-

щення якості навчання бакалаврів з менеджменту і маркетингу 

Працюємо з керівниками ЗЗСО 

29 листопада у Криворізькій ЗОШ І-ІІІ ступенів № 2 відбувся міський 

семінар "Соціалізація дітей ромської національної меншини в  

українському суспільстві через систему виховної роботи" 

 

К.психол.н., доцент Лілія Миколаївна Михайленко (Криворізький економі-

чний інститут ДВНЗ "КНЕУ імені Вадима Гетьмана") провела тренінг "Про-

блеми у роботі з батьками ромської національної меншини та шляхи їх ви-

рішення" з керівниками ЗЗСО. 

Учасники тренінгу, працюючи в 4-х групах, визначили складові "стіни непо-

розумінь" із батьками дітей ромської національної меншини. Представник 

від кожної групи презентував результат вправи та визначив можливі 

шляхи  подолання цієї  стіни. Директором КЗШ № 2 Надією Михайлівною 

Реріх наприкінці семінару-практикуму були підведені підсумки і разом із 

головним спеціалістом департаменту освіти і науки виконкому КМР, 

к.пед.н.Вікторією Ярославівною Поляковою вручені грамоти та серти-

фікати всім учасникам заходу. 

 

Центр експертизи у гірничо-металургійній галузі організував зустріч 

представників бізнесу та освітян для обговорення проблем підгото-

вки фахівців за спеціальностями «Менеджмент», «Маркетинг» 

 

29 листопада у Криворізькій ЗОШ І-ІІІ ступенів № 2 відбувся місь-

кий семінар "Соціалізація дітей ромської національної меншини в  

українському суспільстві через систему виховної роботи" 

 



Вітаємо наших студентів із перемогою 

у ІІ Всеукраїнському студентському 

конкурсу бізнес-проектів «Бізнес- 

трамплін» 2019 

29 листопада 2019 року 

на базі Київського націо-

нального торговельно-

економічного універси-

тету відбувся фінал ІІ 

Всеукраїнського сту-

дентського конкурсу 

бізнес-проектів «Бізнес-

трамплін». Учасники 

конкурсу – це ініціативні, 

талановиті молоді люди, 

які мають підприєм-

ницькі ідеї та хочуть 

втілювати їх у життя. 

Мета конкурсу – розви-

ток і посилення 

підприємницького духу 

студентської молоді, за-

охочення студентів до от-

римання навичок бізнес-

моделювання, а також пе-

ревірка бізнес-ідей на реалістичність. 

15 команд – фіналістів були відібрані для участі у фіналі конкурсу, які й 

претендували на призові місця 

ІІ місце зайняв проект «Energy Craft». Авторами проекту були наші сту-

денти 4 курсу Азьома Валерія (спеціальність «Менеджмент») та Шумаков 

Дмитро (спеціальність «Фінанси, банківська справа та страхування»). 

Керівники проекту – Матукова Ганна Іллівна, д.п.н., професор кафедри ме-

неджменту і публічного адміністрування, та Соловйова Вікторія Володи-

мирівна, к.е.н., доцент кафедри менеджменту і публічного адміністрування. 

Авторам проекту вручили дипломи та подарунки від французької компанії 

«L’Oréal Україна», а керівники проекту від ректора КНТЕУ д.е.н., профе-

сора, академіка НАПН України Мазаракі А.А. отримали подяки за високий 

професіоналізм, плідну працю, підтримку студенства в розвитку економіч-

ної науки та підготовку переможців конкурсу! 

Вітаємо переможців конкурсу та бажаємо успіхів  

у реалізації бізнес-ідей! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Тренінг зі створення  

сучасних презентацій 

Презентації, один із сучасних інструментів кому-

нікації з аудиторією – спосіб візуалізувати і доне-

сти ваші ідеї або досвід іншим людям 

 

2 грудня у Криворізькому економічному інституті ДВНЗ «КНЕУ імені Ва-

дима Гетьмана»  відбувся тренінг «Створення сучасних презентацій». Тре-

нінг проводив Сергій Чехла – партнер у Консалтинговій компанії С&К 

Counsulting Group, співавтор курсу «Інвестиційний аналіз проектів» у школі 

«ProPM». 

Як часто нам доводиться сидіти біля відкритого PowerPoint і думати, що ж 

туди вписати, щоб мене зрозуміли? Звідки черпати ідеї? Чи часто ми, 

насправді, думаємо про проблему або ж ми просто малюємо гарний слайд? 

На тренінгу обговорювалися не тільки ці питання. Говорили про підходи до 

створення презентацій, було мінімум PowerPoint і технічних «штучок», 

більше про те, 

навіщо ми це ро-

бимо і як це вигля-

дає з боку, 

Лайфхаки від лю-

дей, чиїми презен-

таціями захо-

плюється весь 

світ, ставили пи-

тання і розбирали 

приклади. 

Як працювати у команді... 

Як ми вже зазначали, з 2 по 4 грудня в Криворізькому економічному            

інституті ДВНЗ «КНЕУ імені Вадима Гетьмана» Центр експертизи  

в гірничо-металургійній галузі проводить серію тренінгів  

для викладачів і студентів 

3 грудня відбувся тренінг «Екосистема Microsoft - 

як працювати в команді, тенденції IT-гіганта». 

Більшість людей добре знають про цю компанію 

(Office (Word, Excel, Power Point). Із виступу п.Сер-

гія слухачі дізналися, які прориви зробила компанія 

за останні кілька років, що означає "хмари-cloud" і 

чому незабаром ми всі будемо там працювати. На 

тренінгу розглядалися продукти компанії Microsoft 

для дому та бізнесу, говорили про важливість ко-

мунікації і як у цьому може допомогти Microsoft. 

Говорить лектор Сергій Чехла, партнер у  Консалтинговій  компанії 

С&К CounsultingGroup, співавтор курсу «Інвестиційний аналіз про-

ектів» в школі «ProPM»: 

- Три дні ми проводимо серію тренінгів для викладачів та студентів КЕІ. У 

перший день ми розглянули, чому важливо проводити презентації і які наші 

помилки при їх проведенні (що ми робимо не так). Нам вдалося подвитися 

на себе ніби збоку, адже часто робимо презентації «для себе», а хотілося б 

подивитися, як це відчуває людина, що сидить в аудиторії. Ми розібрали 

стандартні помилки і подивилися практикум, як роблять подібне люди у 

світі. Сьогоднішній тренінг – це розповідь про компанію  Microsoft і які вона 

має можливості. Тож використовуючи стандртні і звичні інструменти, дізна-

лися, як отримувати доступ до можливостей, про які ми навіть і не здога-

дуємось.  



Проекти та їх реалізація 

4 грудня відбувся тренінг «Project і project management - що це і як                   

навчитися управляти проектами?» 

Провів його партнер у  Консалтинговій  компанії С&К CounsultingGroup, 

співавтор курсу «Інвестиційний аналіз проектів» в школі «ProPM» Сергій 

Чехла не тільки для викладачів і співробітників Криворізького економіч-

ного інституту ДВНЗ «КНЕУ імені Вадима Гетьмана», а й для всіх бажаю-

чих, хто захотів прийти і поповнити свої знання із цієї сфери діяльності лю-

дини. Що таке проект і що слід вважати проектом… Ці питання дохідливо 

пояснив лектор, наводячи приклади з життя людей і суспільних відносин. 

Проектами можна вважати стартапи, чи може бути проект в існуючій ор-

ганізації? Що таке проектний менеджмент і хто такі менеджери проектів? 

Чи існують якісь стандарти і як повинен протікати проект? 

Слухачі тренінгу занурилися у світ проектного менеджменту і дізналися ба-

гато цікавого і корисного для себе.  Поговорили також про документування 

проектів та ролі керівника проектів. 

ГОВОРЯТЬ УЧАСНИКИ ТРЕНІНГУ 

Тетяна Кобіносова, менеджер Криворізької фундації майбутнього гро-

мадської організації: 

- Мені дуже цікаво, тому що я сама займаюсь проектами і мені важливо 

знати саме підхід, як професіонали розповідають про проект. Я менеджер, 

який створює проекти і реалізує їх. Сама я за фахом інженер-будівельник, і 

мені будівельні проекти зрозумілі, з точки зору кінцевого результату. А є 

проекти, які дійсно, як-то кажуть, що вони створюються-створюються  і 

ніби роботи не видно, але людина вкладає в неї багато сил, енергії і коштів. 

Та, в принципі, результатів, яких хочеш, ти все-таки  

 

досягаєш, але інші, які спостерігають за цим процесом, можуть навіть 

сказати, що ти нічого не робиш… 

Дмитро Поколов, заступник директора Криворізького металургійного 

інституту Національної металургійної академії: 

- Тематика семінару дуже важлива на сьогоднішній день. Питання управ-

ління проектами є нагальною темою, оскільки у спеціалістів за технічними 

спеціальностями вимагають не тільки генерувати ідеї щодо вдосконалення 

виробництва, але й правильно їх впроваджувати. Впровадження без елемен-

тарних і базових знань управління продукцією неможливо. Така людина не 

буде ефективним менеджером на виробництві. 

Дмитро Волков, спеціаліст-консультант компанії «Білий Вітер»: 

- Досить цікава зустріч відбулася у стінах КЕІ. Тема тренінгу мені достат-

ньо близька, оскільки у своїй діяльності працюю в рамках проектів упро-

вадження програмних продуктів. Мені дуже сподобалася нестандартна 

подача матеріалу лектором, оскільки спілкування в невимушеній атмосфері 

сприяє висвітленню цікавих питань. Вважаю, що такі тренінги дуже акту-

альні для студентів, які можуть почерпнути багато важливого для влас-

ного розвитку, незалежно від обраної спеціальності. 

4 грудня відбувся тренінг «Project і project management - що це і як                   

навчитися управляти проектами?» 

 



Конфлікти…  і шляхи їх  

подолання 

Конфлікт (з лат. conflictus – зіткнення) – це особливий вид взаємодії, в 

основі якого лежать протилежні і несумісні цілі, інтереси, типи по-

ведінки людей та соціальних груп, які супроводжуються негативними 

психологічними проявами 

Виникнення конфліктів є об’єктивним і неминучим явищем. Адже життя – 

це постійний діалектичний процес виникнення проблем та їх наступного 

вирішення. Якщо у стосунках між людьми проблем не виникає, тоді на-

явним є факт “застою”, відсутності розвитку. Взаємовідносини людей, у 

яких відсутні конфлікти, поступово згасають.  

Конфлікти, у свою чергу, породжують відповідальність і небайдужість, сти-

мулюють оновлення і поліпшення стосунків між людьми. Тому проблема, 

здебільшого, полягає не в наявності самого факту конфлікту, а в тому, який 

характер він носить – деструктивний чи конструктивний – і яким чином 

розв’язується. 

Тема зустрічі – «Конфлікти та шляхи їх подолання». Були розглянуті такі 

питання: що таке конфлікт, які бувають види конфліктів, як конфлікт про-

являється у повсякденному житті? Розглянуті також розглянуті конфлікти в 

найбільш глобальному рівні – це політичні конфлікти (на прикладі 

озброєного конфлікту, який відбувається на сході нашої країни). І все це 

напередодні свята 6 грудня – Дня Збройних Сил України. 

Заняття провела психолог Лілія Михайленко. Вона ділиться своїми дум-

ками: 

- Ми підняли таку важливу проблему, яка є, свого роду, двигуном прогресу, 

адже протиріччя завжди були двигуном людства. І скільки воно існує, 

стільки й існують протиріччя та конфлікти. Підтвердженням цьому є відо-

мий вислів: у суперечці народжується істина. І це дійсно так. Ми побачили 

із виступів сту-

дентів, що кон-

флікт не тільки 

несе негативні 

наслідки, а в 

них можна по-

бачити щось і 

позитивне. 

Отже, при кон-

фліктах і про-

тиріччях, які 

виникають при цьому, бажано прояснювати позиції  сторін – учасників про-

тидії – вже на початкових етапах, коли відсоток її позитивного вирішення 

найбільший. І це студенти уяснили, і я думаю, що у своєму житті вони бу-

дуть застосовувати ці знання. Краще вирішувати всі конфліктні ситуації на 

самому початку, аніж затягувати, коли зона розходжень різних поглядів по-

ширюється. Хочу відзначити, що кожен учасник «круглого столу» висловив 

думку, що отриману інформацію вони зможуть завжди використовувати. Я 

впевнена, що цей досвід вони візьмуть до скарбнички свого життя. 

- Інколи, - зазначали студенти, - конфлікти можуть допомогти вихованню 

самого себе, свого характеру – і в цьому є позитивні сторони. А вступивши 

в конфлікт, людина із ситуації, що склалася, має свої «плюси»: усвідомивши 

помилки, будуватиме подальші стосунки на вищому рівні. Тож, прогово-

ривши ситуацію, людина не накопичує в собі негатив, а, в першу чергу, гар-

монізує свій душевний стан. 

- Найголовніше, вчитися знаходити гармонію в собі і з навколишнім світом, 

- підвела підсумок Лілія Миколаївна. – Кожна людина має право на свою 

точку зору і висловити її. Якщо обидві сторони зацікавлені в продовженні 

своїх відносин, слід знаходити компромісне рішення, зуміти домовитися і 

бути почутими.  

Конфлікт (з лат. conflictus – зіткнення) – це особливий вид взаємодії,  

в основі якого лежать протилежні і несумісні цілі, інтереси, типи по-

ведінки людей та соціальних груп, які супроводжуються                   

негативними психологічними проявами 

 



Про інформаційні війни 

Дискусія-семінар «Інформаційні війни. «Гібридна» війна Росії проти 

України» був проведений 5 грудня  у 100-й аудиторії КЕІ 

На зустріч прийшли шановні 

гості: Микола Коробко (ГО 

«Криворізьке міське правоза-

хисне товариство»), В.Налуж-

ний (ГО Криворізьке міське 

правозахисне товариство), 

слідчий  СВ Покровського ВП 

КВП ГУНП в Дніпропетровсь-

кій області та ін. 

Пізнавальним був виступ про-

фесора КЕІ Ігоря Шелевиць-

кого, який на прикладах і фак-

тах розповів присутнім про ін-

формаційний простір, який оточує нас, про те, як слід розпізнавати правдиву 

і неправдиву інформацію. Відомо, що на жителів країни постійно «вили-

вається» величезний інформаційний потік з усіляких джерел. 

Зупинився лектор на питанні інформаційної безпеки. Він назвав два основ-

них, найбільш важливих,пункти: 1) забезпечення свободи користування ін-

формацією, 2) протилежний до цього – це достовірність, повнота й обме-

ження доступу. 

Про те, як вберегтися від цих впливів, говорили й інші виступаючі. Про кібе-

ратаки та як вберегтися від них слухачам розповів слідчий Максим. 

Прийшли на семінар учні 7 класу КСШ № 70 Владислав Дзюба та Микита 

Онофрієнко, а також студенти КЕІ Гліб Єгоров, Діана Іванченко, Вероніка 

Ніконенко, Антон Вручинський (група КН-18-1) та ін. Вони уважно слухати 

виступаючих.  

Говорить Сергій Зінченко, редактор газети «Промінь Просвіти»: 

- Ми вважаємо дуже важливим питання інформаційної війни, зокрема, для 

жителів нашого міста. Вже тринадцятий рік поспіль актив організації Кри-

ворізької «Просвіти» бере участь у Міжнародному фестивалі про права лю-

дини в Україні. Вже неодноразово ми зустрічалися зі студентами Криворізь-

кого економіч-

ного інституту, 

прагнули доне-

сти правдиву 

інформацію, 

адже вона бу-

ває різного 

роду. Справа в 

тому, що в нас 

правозахисне 

товариство, 

тому, в основ-

ному, мова йде 

про захист 

прав людини в 

нашому суспільстві. Як я вже зазначив, це питання дуже важливе для 

нашого міста, тому важливо, щоб було більше справжніх правозахисних ор-

ганізацій, які дають правовий захист людині.   

Сьогодні в країні події розвиваються дуже стрімко. Трагедія для нашого 

міста ще й в тому, що в нас дуже багато людей старшого віку, які не мають 

доступу до Інтернет-простору. Вони позбавлені правдивої інформації, адже 

телебачення не завжди доносить її глядачам. Ми через газету «Промінь Про-

світи» прагнемо висвітлювати всі питання, які хвилюють криворіжців. 

На завершення семінару було переглянуто фільм  

"Правда  в світі постправди" 

 

Дискусія-семінар «Інформаційні війни. «Гібридна» війна Росії проти 

України» був проведений 5 грудня  у 100-й аудиторії КЕІ 

 



Містер КЕІ: хто найкращий? 

6 грудня   

вперше у Кри-

ворізькому еко-

номічному ін-

ституті прой-

шов конкурс 

"Містер 

КЕІ 2019", 

приурочений до 

Дня Збройних 

Сил України 

*** 

Хлопці готували "візитівку" як домашнє завдання, а потім на них чекало ще 

6 конкурсів, які розкрили їх ерудицію, логіку, акторську майстерність, обіз-

наність у різних сферах життя та імпровізацію, яка буде їм знадобиться у 

майбутньому житті. 

Участь у конкурсі взяли 5-ть учасників: Корнілов Данило (група ОіОп-19-

1), Каданер Григорій (група ІПЗ-19-1), Купельский Євгеній (МАР-19-1), Ко-

лосан Данило (МЕВ-18-1), Зарецький Рустам (ПР-17-2). Кожен із хлопців 

показав свою вправність, тому журі було нелегко оцінити, хто ж стане кра-

щим. 

Оцінювали конкурс: заступник директора з науково-педагогічної та вихов-

ної роботи В.В. Орлов, професор кафедри соціально-гуманітарних дисци-

плін, доцент, доктор філософський наук В.В. Морозов, голова ради сту-

дентського самоврядування Катерина Лозівець та активістка ради сту-

дентського самоврядування Анна Велика. 

Тож номінації розподілилися таким чином: «Містер Уважність» - Григорій 

Каданер, «Містер Інтелектуал» - Данило Корнілов, «Містер Солідність» 

- Євгеній Купельський, «Містер Креативність» - Данило Колосан. 

 

«Містер КЕІ-

2019» та за 

голосуванням 

публіки 

«Містером 

глядацьких 

симпатій» 

став Рустам 

Зарецький.. 

Рада сту-

дентського 

самовряду-

вання КЕІ вітає хлопців із перемогою, бажає натхнення і нових твор-

чих злетів не тільки у стінах інституту, а й за його межами! 



Штучний інтелект: це добре   чи 

погано? 

12 грудня відбулися дебати англійською мовою  на тему 

«Штучний інтелект: це добре чи погано?» 

У дебатах взяли участь дві команди учасників по три студенти у кожній. 

П’ять студентів 2-го курсу спеціальностей  «Правознавство», «Міжнародна 

економіка» «Менеджмент» і одна студентка 1-го курсу спеціальності «Ме-

неджмент».  Студенти виявили високий рівень володіння англійською мо-

вою, проявили ерудицію, здатність швидко реагувати на питання та знахо-

дити на них відповідь. До того ж, вони вміло висвічувати проблему з різних 

сторін, вступати у дискусію та підтримувати її. 

Навики володіння англійською мовою оцінювало журі у складі трьох викла-

дачів: доцент К.Г. Вишневська, доцент О.В. Романенко і студентка 4 курсу 

спеціальності «Правознавство» Софія Матвієнко. 

Критерії оцінювання учасників (володіння англійською мовою, правиль-

ність висловлювання думки, наведення прикладів, грунтовні аргументи і по-

ведінка при дискусії, тобто мистецтво презентації) розробила доцент Кіра 

Вишневська. Вона зазначила: 

- Студенти прагнули почути свого співбесідника, хоча не завжди це вдава-

лось, адже кожен хотів відстояти власну думку. Вони вміло реагували на 

репліки опонента. Насправді, це дуже чудово – розмовляти англійською, 

висловлювати своє бачення проблеми і, що важливо, студентам було дуже 

цікаво. 

Найкращим доповідачем визнано Софію Тищенко (група МЕВ-18-1). Та-

кож активними були другокурсники Дмитро Гушко(спеціальність «Право-

знавство»), Ігор Басс (спеціальність «Менеджмент») та першокурсниця 

Олена Познякова (спеціальність «Менеджмент»). 

Захід був організований силами студентів і викладачів кафедри іноземних 

та ділової української мови. 

- Студенти отримали велике задоволення від спілкування між собою та 

участі в дебатах. Вони вразили викладачів високим рівнем володіння 

англійською мовою, - додає доцент Оксана Романенко. 

Наприкінці кращим студентам було вручено грамоти 

 і солодкі призи. 

12 грудня відбулися дебати англійською мовою  на тему 

«Штучний інтелект: це добре чи погано?» 

 



DOCUDAYS UA в КЕІ 

В рамках ХХІ Мандрівного фестивалю документального кіно про права 

людини DOCUDAYS UA відбувся Відкритий показ фільму «Колір фасаду: 

синій» 

Фільм розповідає 

про необхідність 

збереження па-

м’яток  архітек-

тури в технополі-

сах на прикладі за-

грози  знищення 

«літаючої тарі-

лки»  Інституту 

інформації в Ки-

єві.  Головний ге-

рой 

фільму  Фаріон Юр’єв разом зі своїм колективом намагається вряту-

вати  будівлю, яка була побудована в 70-х рр. ХХ ст. 

Присутніми на зустрічі 

були студенти 1-3 курсів 

юридичного факультету, 

які взяли активну участь в 

обговоренні цього пи-

тання в контексті історич-

них будівель міста Кри-

вого Рогу. 

Захід провів координатор 

DOCUDAYS UA Кри-

ворізького міського правозахисного товариства Олександр Чижиков. 

Конференція колективу КЕІ 

13 грудня 2019 року у конференц-залі (ауд. 139) відбулася конференція 

трудового колективу Криворізького економічного інституту ДВНЗ 

"КНЕУ імені Вадима Гетьмана" 

 

ПОРЯДОК 

ДЕННИЙ: 

1.Звіт про фі-

нансовий 

стан Криво-

різького еко-

номічного 

інституту 

ДВНЗ 

"КНЕУ імені 

Вадима Гетьмана" (доповідач – заступник директора з фінансово-господар-

ської роботи  Г.О. Кочуєвський). 

2.Про проектну діяльність Криворізького економічного інституту ДВНЗ 

"КНЕУ імені Вадима Гетьмана" (доповідач – перший заступник директора з 

науково-педагогічної та навчальної роботи С.В. Гушко. Співдоповідачі: за-

ступник директора з науково-педагогічної та виховної роботи В.В. Орлов, 

завідувач кафедри міжнародної економіки К.В. Слюсаренко). 

3.Про подальший розвиток Криворізького економічного інституту ДВНЗ 

"КНЕУ імені Вадима Гетьмана" (доповідач – директор інституту А.В. 

Шайкан).  

4.Різне: виступ коменданта навчального корпусу, інженера з охорони 

праці В.І. Вілкун та експерта з пожежної безпеки Віталія Луги про дотри-

мання правил пожежної безпеки в інституті. 

В рамках ХХІ Мандрівного фестивалю документального кіно про 

права людини DOCUDAYS UA відбувся Відкритий показ фільму «Колір 

фасаду: синій» 

 

13 грудня 2019 року у конференц-залі (ауд. 139) відбулася конференція 

трудового колективу Криворізького економічного інституту ДВНЗ 

"КНЕУ імені Вадима Гетьмана" 

 



Геніально про українську мову 

Було це давно, ще за старої Австрії, в 1916 

році. В купе першого класу швидкого потягу 

«Львів – Відень» їхали чотири пасажири: 

англієць, німець, італієць. Четвертим був 

відомий львівський юрист Богдан Косів. Роз-

мова велася навколо різних проблем і тем. 

Нарешті заговорили про мови – чия краща, 

котрій з них належить  

світове майбутнє 

Першим заговорив англієць: 

– Англія країна великих завойовників і мореплавців, які рознесли славу 

англійської мови по всьому світі. Англійська мова – мова Шекспіра, Бай-

рона, Дікенса, Ньютона та інших великих літераторів і вчених. 

– Ні в якому разі, – гордовито заявив німець. – Німецька мова – це мова двох 

великих імперій – Великої Німеччини й Австрії, які займають більше поло-

вини Європи. Це мова філософії, техніки, армії, медицини, мова Шіллера, 

Гегеля. Канта, Вагнера, Гейне. І тому, безперечно, німецька мова мас світове 

значення. 

Італієць усміхнувся і тихо промовив: 

– Панове, ви обидва помиляєтеся. Італійська мова – це мова сонячної Італії, 

мова музики й кохання, а про кохання мріє кожен. На мелодійній італійській 

мові написані кращі твори епохи Відродження, твори Дайте, Бокаччо, 

Петрарки, лібретто знаменитих опер Верді, Пуччіні, Россіні, Доніцетті. 

Тому італійській мові належить бути провідною у світі. 

Українець довго думав і нарешті промовив: 

– Ви ж по суті нічого не сказали про багатство і можливості ваших мов. Чи 

могли б ви написати невелике оповідання, в якому б усі слова починалися з 

тої самої літери? 

– Ні. ні, ні! Це ж неможливо, – відповіли англієць, німець та італієць. 

– На ваших мовах неможливо, а нашою – просто. Назвіть якусь літеру, – 

звернувся він до німця. 

– Нехай буде «П», – сказав той. 

– Добре. Оповідання буде називатися «ПЕРШИЙ ПОЦІЛУНОК». 

Слухайте, друзі! 

«Популярному перемишлянському поетові Павлові Подільчаку прийшло по-

штою приємне повідомлення: «Приїздіть, пане Павле, - писав поважний 

правитель повіту Полікарп Паскевич, - погостюєте, повеселитесь. Пан 

Павло поспішив, прибувши першим потягом. Підгорецький палац Паскевичів 

привітно прийняв приїжджого поета. 

Потім під їхали поважні персони – приятелі Паскевичів… Посадили пана 

Павла поряд панночки – премилої Поліни. Поговорили про політику, погоду. 

Пан Павло прочитав підібрані пречудові поезії. Панна Поліна програла пре-

красні полонези Понятовського, прелюд Пуччіні. Поспівали пісень, по-

танцювали падеспань, польку. Прийшла пора пообідати. 

Поставили повні підноси пляшок: портвейну, плиски, пшеничної, підігрітого 

пуншу, пільзенське пиво. Принесли печені поросята, приправлені перцем, пів-

ники, пахучі паляниці, печінковий паштет, пухкі пампушки під печеричною 

підливкою, пироги, підсмажені плецки. Потім подали пресолодкі пряники, 

персикове повидло, помаранчі, повні порцелянові полумиски полуниць, 

порічок. 

Почувши приємну повноту, пан Павло подумав про панночку. Панна Поліна 

попросила прогулятися по Підгорецькому парку, помилуватися природою, 

послухати пташині переспіви. Пропозиція повністю підійшла прихмелілому 

поетові. Походили, погуляли. 

…Порослий папороттю предавній парк подарував приємну прохолоду. По-

вітря п янило принадними пахощами. Побродивши по парку, пара присіла 

під порослим плющем платаном. Посиділи, помріяли, позітхали, пошепта-

лися, пригорнулися. 



Почувся перший поцілунок: прощай парубоче привілля, пора поетові прий-

макувати!» 

В купе пролунали оплески. Всі визнали: милозвучна, багата українська мова 

буде жити вічно поміж інших мов світу. Зазнайкуватий німець ніяк не міг 

визнати своєї поразки. 

– Ну а коли б я назвав іншу літеру? – заявив він. – Ну, наприклад, літеру 

«С»! – Я на своїй мові можу укласти не лише оповідання, але й навіть вірш, 

де всі слова будуть починатися на «С». Якщо Ваша ласка, прошу послухати. 

      САМІТНИЙ САД 

Сонно сипляться сніжинки, 

Струмінь стомлено сичить. 

Стихли струни, стихли співи, 

Срібні співи серенад. 

Сріблом стеляться сніжинки, 

Спить самітній сонний сад… 

Сипле, стелить сад самітній 

Сірий смуток – срібний сніг, 

Сумно стогне сонний струмінь, 

Серце слуха скорбний сміх. 

Серед саду страх сіріє. 

Сад солодкий спокій снить… 

– Геніально! Незрівнянно! – вигукнули англієць та італієць. 

Потім усі замовкли. Говорити не було потреби. 

 

День Нобеля - це щорічне                   

вручення Нобелівської премії,  

яке проходить 10 грудня в Стокгольмі 

Нобелівські премії користуються міжнарод-

ним визнанням як найпочесніша громадянська 

відзнака. Кожен лауреат отримує золоту ме-

даль із зображенням Нобеля і диплом. Нобе-

лівські премії з фізики, хімії, фізіології або ме-

дицини, літератури та економіки вручає лауреатам його Величність Король 

Швеції на церемонії, що проходить у річницю смерті Альфреда Нобеля (в 

1896 році в Сан-Ремо). Розмір грошової премії змінюється щорічно і стано-

вить приблизно  1 мільйон доларів. Нобелівські премії мають великий 

міжнародний  престиж і, крім того, пропонують  лауреатам 

значну економічну підтримку. 

День прав людини — міжнародне свято, що 

відзначається 10 грудня за пропозицією Генеральної 

асамблеї ООН, знаменуючи річницю ухвалення Асам-

блеєю Загальної декларації  прав людини в 1948 р.  

Вперше про права особистості заговорили французькі просвіти-

телі Вольтер і Жан Жак Руссо. Пройшло ще майже два сторіччя, 

перш ніж людство дозріло до поняття і прийняття загального кодексу 

прав людини. 10 грудня 1948 року Організація Об'єднаних 

Націй прийняла Загальну декларацію прав людини, що проголошує 

права особистості, цивільні і політичні права і свободи (рівність усіх 

перед законом, право кожного на свободу і особисту недоторкан-

ність, свободу совісті та інші).  

У Декларації заявлено також, що всі люди мають рівні права, які не залежать 

від їх особових відмінностей і від різниці в політичних системах їх країн. В 

основу документа покладені всі напрацювання людської думки, які були на 

той момент. Це був перший досвід колективної розробки універсального до-

кумента з прав людини. 

 

 

 

 

 

https://uk.wikipedia.org/wiki/10_%D0%B3%D1%80%D1%83%D0%B4%D0%BD%D1%8F
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%93%D0%B5%D0%BD%D0%B5%D1%80%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0_%D0%90%D1%81%D0%B0%D0%BC%D0%B1%D0%BB%D0%B5%D1%8F_%D0%9E%D0%9E%D0%9D
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%93%D0%B5%D0%BD%D0%B5%D1%80%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0_%D0%90%D1%81%D0%B0%D0%BC%D0%B1%D0%BB%D0%B5%D1%8F_%D0%9E%D0%9E%D0%9D
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%97%D0%B0%D0%B3%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0_%D0%B4%D0%B5%D0%BA%D0%BB%D0%B0%D1%80%D0%B0%D1%86%D1%96%D1%8F_%D0%BF%D1%80%D0%B0%D0%B2_%D0%BB%D1%8E%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B8
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%A4%D1%80%D0%B0%D0%BD%D1%86%D1%96%D1%8F
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D0%BE%D0%BB%D1%8C%D1%82%D0%B5%D1%80
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%96%D0%B0%D0%BD_%D0%96%D0%B0%D0%BA_%D0%A0%D1%83%D1%81%D1%81%D0%BE
https://uk.wikipedia.org/wiki/10_%D0%B3%D1%80%D1%83%D0%B4%D0%BD%D1%8F
https://uk.wikipedia.org/wiki/1948
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%9E%D1%80%D0%B3%D0%B0%D0%BD%D1%96%D0%B7%D0%B0%D1%86%D1%96%D1%8F_%D0%9E%D0%B1%27%D1%94%D0%B4%D0%BD%D0%B0%D0%BD%D0%B8%D1%85_%D0%9D%D0%B0%D1%86%D1%96%D0%B9
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%9E%D1%80%D0%B3%D0%B0%D0%BD%D1%96%D0%B7%D0%B0%D1%86%D1%96%D1%8F_%D0%9E%D0%B1%27%D1%94%D0%B4%D0%BD%D0%B0%D0%BD%D0%B8%D1%85_%D0%9D%D0%B0%D1%86%D1%96%D0%B9
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%97%D0%B0%D0%B3%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0_%D0%B4%D0%B5%D0%BA%D0%BB%D0%B0%D1%80%D0%B0%D1%86%D1%96%D1%8F_%D0%BF%D1%80%D0%B0%D0%B2_%D0%BB%D1%8E%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B8


Міжнародний день 

солідарності людей 

Генеральна Асамблея ООН проголосила це 

свято у своїй резолюції, присвяченій прове-

денню першого Десятиріччя ООН з боротьби 

за ліквідацію злиднів. Резолюція ООН поси-

лається на Декларацію тисячоліття, в якій зазначено, що в ХХІ столітті 

солідарність буде однією з фундаментальних цінностей людства. 

Солідарність — це єдність переконань і дій, взаємодопомога та підтримка 

членів соціальної групи, засновані на спільності інтересів та необхідності 

досягнення спільних групових цілей, взаємна відповідальність. 

 

День працівників архівних 

установ — професійне свято України, яке 

відзначається щорічно 24 грудня 

24 грудня 1993 р. Верховна Рада 

України ухвалила Закон «Про Національний ар-

хівний фонд і архівні установи». Уперше на зако-

нодавчому рівні було визначено правові засади функціонування системи ар-

хівних установ та запроваджено нову цілісну категорію культури і права – 

Національний архівний фонд (НАФ).  

Указом Президента України «Про День працівників архівних установ» 

від 30 жовтня 1998 року, «…враховуючи значний внесок архівних уста-

нов України у розвиток вітчизняної науки і культури, інші сфери життя су-

спільства, необхідність подальшого вдосконалення архівної справи та на 

підтримку ініціативи працівників архівних установ…», день прийняття  га-

лузевого Закону був визнаний професійним святом українських архівістів і 

щорічно відзначається як День працівників архівних установ.  

 

28 грудня – День календаря 

28-го грудня 1708 року з ініціативи Петра I був виданий перший цивільний 

календар під редакцією графа Якова Браса. Граф Яков Брас з 1706 року  ке-

рував друкарською справою в Московії (Росії), до того Московія жила 

виключно за православними святками. З цієї дати почався літопис щорічних 

видань календарів на окупованих територіях колишньої Московії. Перший 

календар мав назву „Брюсов” і мав велику популярність. У ньому був "про-

гностик: когда нужно "кровь пущать", мыслити почать, брак иметь, дома си-

зиждати, зверей и рыбу ловить, платье кроить и мыться в мыльне" та багато 

іншого. Цікаво, що приватним особам було заборонено друкувати календарі 

в Московії і тим більш привозити їх з-за кордону. 

 

 

 

 

 

Річниця першого у світі кіносеансу                       

відзначається 28 грудня 1895 року в Парижі, у Гранд-кафе на бульварі 

Капуцинів, де винахідники кінематографа брати Люм’єри влаштували 

перший у світі кіносеанс. У той день було продано всього 35 квитків, 

вартістю один франк, зате потім до братів Люм’єрів шикувалися вели-

чезні черги бажаючих побачити кіно. Після такого успішного  дебюту 

кінематограф швидко поширився по Європі. 

https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%93%D0%B5%D0%BD%D0%B5%D1%80%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0_%D0%90%D1%81%D0%B0%D0%BC%D0%B1%D0%BB%D0%B5%D1%8F_%D0%9E%D0%9E%D0%9D
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%A3%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D0%B0
https://uk.wikipedia.org/wiki/24_%D0%B3%D1%80%D1%83%D0%B4%D0%BD%D1%8F
https://uk.wikipedia.org/wiki/24_%D0%B3%D1%80%D1%83%D0%B4%D0%BD%D1%8F
https://uk.wikipedia.org/wiki/1993
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D0%B5%D1%80%D1%85%D0%BE%D0%B2%D0%BD%D0%B0_%D0%A0%D0%B0%D0%B4%D0%B0_%D0%A3%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D0%B8
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D0%B5%D1%80%D1%85%D0%BE%D0%B2%D0%BD%D0%B0_%D0%A0%D0%B0%D0%B4%D0%B0_%D0%A3%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D0%B8
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%9F%D1%80%D0%B5%D0%B7%D0%B8%D0%B4%D0%B5%D0%BD%D1%82_%D0%A3%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D0%B8
https://uk.wikipedia.org/wiki/30_%D0%B6%D0%BE%D0%B2%D1%82%D0%BD%D1%8F
https://uk.wikipedia.org/wiki/1998
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%90%D1%80%D1%85%D1%96%D0%B2%D0%BD%D1%96_%D1%83%D1%81%D1%82%D0%B0%D0%BD%D0%BE%D0%B2%D0%B8_%D0%A3%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D0%B8
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%90%D1%80%D1%85%D1%96%D0%B2%D0%BD%D1%96_%D1%83%D1%81%D1%82%D0%B0%D0%BD%D0%BE%D0%B2%D0%B8_%D0%A3%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D0%B8


Католицьке Різдво 

Це особливе релігійне свято, що наповнює людські серця теплом               

і милосердям. Воно відзначається 25 грудня в багатьох країнах світу 

на честь народження Божого Сина, що викупив гріхи                                   

людей своєю смертю 

  

 

Це найбільше свято в католицькому світі, воно припадає на найдовшу в 

році ніч, коли, за віруваннями християн західного обряду,  і народився 

Ісус Христос у Вифлиємі. В Західній Україні католицьке Різдво часто на-

зивають як «польським» Різдвом, так як в часи, коли Галичина була у 

складі Польщі, 25 грудня Різдво відзначалося в основному поляками. Це 

ж свято відзначають і православні християни (східного обряду), тільки 

воно припадає на 7 січня (на 13 днів пізніше). 

 Головна прикраса свята — це вбрана смерека або ялинка, яку ставлять у 

своїх будинках віруючі. Кришталеві кулі, кольорова мішура, свіжі квіти 

і соковиті фрукти прикрашають дерево. Історія про підношення         волх-

вами Немовляті Ісусу всіляких дарів пустила коріння традиції обмінюва-

тися подарунками до Різдва. Католицькі віруючі з трепетом ставляться до 

свята та прикрашання свого будинку, приділяючи цьому багато часу.  

Все це символізує віру і шанування  Христа 

 У цей день відбуваються три богослужіння: 

• Перше символізує єдність Отця і Сина і відбувається опівночі. 

• Друге проводиться під час появи на світ нового життя з утроби ма-

тері і відбувається на світанку. 

• Третє доносить символ народження Ісуса Христа в серця всіх вірую-

чих, відбувається вдень. 

  

Ніяке інше свято не 

здатне настільки 

об'єднати людей, 

як Різдво      Хри-

стове. Споконвіку 

цей казковий день 

прийнято зустрі-

чати в колі сім'ї і 

близьких друзів. 

Усі християни світу 

святкують цей день, 

як одне з головних свят у році, тільки різняться дати святкування для пра-

вославних християн і католиків. Різдвяні традиції передаються з по-

коління в покоління, несучи в собі весь сенс всеосяжної любові Христо-

вої. 

Різдвяні символи 
 

Різдвяний вінок — вічнозелений атрибут з чотирма свічками, які запалю-

ють поступово, щоб освітити шлях Господа.  

Ошатні свічки — світло полум'я здатне розігнати темні сили і створити 

неповторну атмосферу в будинку. 

Подарунки — за переказами, дарувальником довгоочікуваних дарів на 

Католицьке Різдво може бути Ісус Христос, Святий Миколай, чарівні 

гноми, Санта Клаус зі своєю оленячою упряжкою, спритний невидимий 

чоловік.  

Різдвяний дзвіночок — його дзвін вітає появу на світ Христа і допомагає 

розігнати злих духів в темряві. 

Вітальні листівки — з виникненням пошти, з'явилася можливість вітати 

близьких і друзів, які в цей день не можуть розділити з нами радість, так 

як знаходяться дуже далеко. Комп'ютерні технології зробили актуаль-

ними електронні вітальні листи і листівки на честь свята. 

 

Це особливе релігійне свято, що наповнює людські серця теплом               

і милосердям. Воно відзначається 25 грудня в багатьох країнах 

світу на честь народження Божого Сина, що викупив гріхи                                   

людей своєю смертю 

 

https://vv-hotel.com/ua/125/%D0%97%D0%B8%D0%BC%D0%B0_2014-2015/%D0%A0%D1%96%D0%B7%D0%B4%D0%B2%D0%BE


Презентація картин Василя 

Пілки в КЕІ 

 

 

29 листопада зібралися в 100-й аудиторії Криворізького економічного інсти-

туту викладачі та співробітники КЕІ, а також гості, щоб вкотре полюбува-

тися творчими здобутками великого Майстра – роботами, виконаними на 

богемському склі Василем Йосиповичем. 

Техніка нанесення картини на скло викликає великий інтерес у глядачів, 

вона по суті унікальна. Василь Пілка розповів про свої картини, в черговий 

раз зауваживши, що вони, хоч і вивозяться за кордон, але за духом україн-

ські. Скрізь на своїх роботах він робить «мітки»: Василь Пілка, Кривий Ріг, 

Україна. 

Йому болить душа, що такі його картини, як "Тарас Шевченко", "Прощання 

козака" та інші, виконані на тему українського фольклору, не лишаються в 

Україні. Хочеться сподіватися, що так не буде надалі. 

Говорить Валентина Шайкан, професор: 

- Майстер Василь Пілка працює на такому етапі, коли його творчість і натх-

нення поєднуються з глибокою філософією. Перша картина, представлена 

сьогодні, це поєднання емоцій, глибоких вражень, переживань. Він нама-

гається на скло перенести свої внутрішні глибокі емоції і почуття. Хочу ска-

зати кілька слів щодо картини, де зобраежена жінка: цей сюжет у нього ви-

ник випадково, мабуть, під впливом глибоких емоцій, такого емоційного 

стану, і вилився у таку чудову картину. А картина «Вовча сім’я», скажімо, 

настільки правдива і тут присутні всі символи: вірність, досвід, самоповага 

в очах, любов... І, взагалі, у мене склалось таке 

враження, що це не вовча сім’я, а це люди – 

там очі людські і в усьому відчувається лю-

дяність. 

Кіра Вишневська, доцент: 

- Я вже бачила й раніше картини Василя Пілки. 

Вони й справді – явище унікальне і надзви-

чайне. А зараз щось так сумно стало на душі: 

може, майстер поїде з нашої країни, бо там, де 

його шанують, умови життя набагато кращі... 

Та все ж приємно, що такий великий талант 

приходить до нас, розповідає про себе, про 

свої роботи. Я й чоловіка запросила сьогодні 

подивитися на його картини, і своїм донькам, які проживають у Києві, 

розповідаю про Майстра..  

Віталій Олюха, доктор юридичних наук: 

- Враження від зустрічі з талановитою людиною чудові. Я вперше побачив 

такі картини, хоча 

багато де побував 

за кордоном. Мені 

здається, ніде в 

світі такого 

більше немає. 

Зупинюся на кар-

тині, де зображена 

дівчина. Я чув, що 

майстер хоче до-

працьовувати її, 

але мені здається, 

Це велика подія для шанувальників його таланту, яка відбулася                         

наприкінці листопада 

 



що не треба цього робити, бо саме в цій незавершеності і є родзинка цієї 

картини. Саме така незавершеність створює атмосферу таємничості, недо-

мовленості, і кожен має можливість своє щось побачити в ній, у цій незавер-

шеності. 

Аліна Кузьмич, викладачка: 

- Виставка дуже класна. Варто сказати, що роботи дуже актуальні. Вони не 

просто цікаві для покоління, яке трішки старше за нас. Я б і собі хотіла 

вдома мати таку картину. Дивишся на неї і можна побачити там щось своє, 

можна відчути її настрій. Картина надихає на деякі думки...  

Це дуже добре, що в нас в інституті проводяться такі виставки і є 

така можливість побачити картини Василя Пілки перед тим, як вони 

відправляться замовнику. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Глядачі  щиро подякували Василю Йосиповичу за таку можливість – полюбуватися його шедеврами і побажали йому великих успіхів у житті. 

Прийшли познайомитись із Майстром і побачити картини кияни - заступник Міністра науки і освіти  України Єгор Стадний і                    

голова комітету з питань освіти, науки та інновацій Сергій Бабак, які цього дня перебували у Кривому Розі. 

 

 



НАШІ СПОРТИВНІ ПЕРЕМОГИ 

1 грудня відбулася гра з футзалу. Ми перемогли в першій грі: 8÷7. Суперни-

ком був «Міленіум» із Апостолово в рамках змагань 1 туру  2 ліги Чемпіо-

нату міста Кривого Рогу з футзалу. 5 голів забивШевченко Максим - гра-

вець під номером 6 команди КЕІ. 

Вітаємо гравців 

студентської фут-

зальної         ко-

манди КЕІ 

з першою             пе-

ремогою! 

*** 

30 листопада –  

1 грудня у спор-

тивній залі по вул. 

Медичній, 16 відбу-

лися спортивні змагання з волейболу на Кубок міської федерації 

У суботу-неділю пройшов черговий етап з Кубка Федерації міста Кривого 

Рогу з волейболу. Жіноча команда Криворізького економічного інституту в 

суботу грала з командою «Майстер» (ветерани Кривого Рогу) і перемогла 

з рахунком 3:0. Після цього матчу команда зайняла перше місце у групі і 

вийшла до напівфіналу Кубка Федерації. 

Наступного дня наші грали у напівфінальну гру з командою «Неудержи-

мые» (Тернівський район) і також перемогла цю команду з рахунком 3:0. 

Після цього ми вийшли у фінал, який відбудеться 14 грудня. Попередня до-

мовленість – гра відбудеться на базі нашого інституту. Суперник визна-

читься, коли зіграють між собою у другому напівфіналі команди «Інгулець» 

і «Майстер». Та команда, що виграє, буде грати з нами у Кубку Федерації. 

Це остання гра в цьому році. Наступного року буде чемпіонат міста Кривого 

Рогу, в якому ми теж візьмемо участь. 

Боротьба за «Золоту ракетку» 

Зібралися цього дня, щоб провести спортивні змагання з настільного 

тенісу, в спортивній залі інституту студенти різних курсів 

Привітати їх прийшли декан ФЕУ Руслан Дутчак і голова РСС Катерина 

Лозівець. Вони побажали молоді спортивних успіхів і гарного настрою. 

- Важливо себе спробувати всюди у змаганнях, - говорить про студентів 

викладач кафедри фізвиховання Едуард Кайда. – У нас досить активні 

юнаки, вони беруть участь у всіх змаганнях. Олег, Гриша, Ілія – це сильні 

спортсмени. 

Третій раз підряд переможцем у спортивних змаганнях з настільного тенісу 

став студент 4-го курсу є Олег Горбаченко(право).  У фіналі він переміг сту-

дента 1-го курсу Григорія Кадамера. Третім став першокурсник Влад 

Муха, який у боротьбі за третє місце на турнірі переміг Дашу Дзюбу.  Це 

був найбільш напружений і найбільш красивий матч.  

 

Зібралися цього дня, щоб провести спортивні змагання                                  

з настільного тенісу, в спортивній залі інституту студенти                      

різних курсів 

 



Запалали вогні 

головної                

ялинки міста 

19 грудня в парку Героїв запалали во-

гні головної ялинки Кривого Рогу. На 

її відкриття зібралилося багато кри-

воріжців, серед яких і наші сту-

денти.  Вони повідомили, що у день 

Святого Миколая ще більше радості 

всім принесло це свято 

Розповідає Анна Неоднича (медіа юридичного факультету): 

 

- Разом зі студен-

тами юридичного 

факультету ми 

відвідали від-

криття головної 

Новорічної ялинки 

Кривого Рогу.  Це було по-дитячому весело. Додав гарного настрою розва-

жальний концерт, який зміг навіяти відчуття зимових свят. Зіркою вечора 

стала красуня-ялинка, яка запалала новорічними вогнями і дійсно створила 

казкову атмосферу. 

 



Зустрічаємо Новий 2020-й… 

 

 

 

...Новий рік зустрічає колектив Криворізького економічного інституту в но-

вому грин-хабі.  Свято не звичайне, а театралізоване, з елементами Новоріч-

ної казки, яку талановито показали начальник відділу кадрів Наталія Біло-

конь і фахівець Тетяна Заіка, та «Ніч-чарівниця» – завідувачка канцелярії 

Аліна Фіалко-Смаль.  

Професорсько-викладацький склад і співробітників інституту щиро при-

вітало керівництво КЕІ: перший заступник директора з науково-педагогіч-

ної і навчальної роботи Сергій Гушко та заступник директора з науково-пе-

дагогічної і виховної роботи Валентин Орлов. Щирі слова з побажаннями 

всього найкращого висловила голова профспілкового комітету інституту 

Алла Максимова. 

Кафедрами і структурними відділами було завчасно обрано країну, про яку 

вони хотіли розповісти. Як там святкується Новий рік, показали і розповіли 

вони: в національних костюмах, з інформацією про традиції та святковий 

стіл, які й презентували цього дня. Виконані пісні й танці дарували перед-

новорічний настрій усім учасникам свякового заходу. 

Перед очима присутніх промайнули казкові герої Японії, Китаю, Узбеки-

стану, Грузії, Болгарії,  

Перед очима присутніх промайнули казкові герої Японії, Китаю, Узбеки-

стану, Грузії, Болгарії, Африки (о.Мадагаскар), Франції, Іспанії, Італії, Ве-

ликобританії та Мексики... 

- Я щиро пишаюсь нашим колективом. Всі працівники в нас талановиті, 

співучі, дуже активні. Усім бажаю міцного здоров’я, успіхів у роботі, зла-

годи у сім’ї та миру. І пам’ятаймо, що ми найкращі! – сказала Алла Макси-

мова. 

Доповнює її Олександра Гринько, асистент кафедри міжнародної еко-

номіки: 

- Чудове у нас вийшло свято. Хочу відзначити гарну його організацію. Ми 

дізналися дуже багато нового про те, як зустрічають Новий рік люди різних 

країн. Все було дуже яскраво, феєрично і цікаво. 

- Головне, у нас дуже святкова атмосфера. І ми вже ототожнюємо себе з цією 

країною, яку ми обрали, – це Узбекистан. Тож обов’язково ми повинні туди 

поїхати в новому році... Дуже гарний у всіх настрій і багато вражень, - до-

дала доцент кафедри міжнародної економіки Ірина Єгорова. 

Говорить професор Валентина Шайкан: 

Новий рік!.. Новий рік до нас наближається. Ще декілька днів  

і ми будемо зустрічати 2020-й. Викладачі, співробітники та  

їхні діти прийшли цього передноворічного дня, щоб  

відзначити улюблене всіма свято 

 



- Дуже пишаюсь нашим колективом, 

працьовитим, креативним, енергій-

ним. Бажаю всім у новому 2020-му 

році витримки, здоров’я і якомога 

більше енергії, адже на нас чекають 

великі справи. І, головне, всім 

побільше позитиву, інакше нам не вит-

римати... 

Розповідає про свято Лілія Михай-

ленко, доцент кафедри соціально-гу-

манітарних наук: 

- Сьогодні у нас відбулося шикарне 

свято – Новорічне. Цікавою була 

форма його проведення. Ми із задоволенням, під час підготовки номерів, 

готувалися до нього, щоб презентувати Болгарію. Це для мене моя рідна 

країна, тому що я за походженням болгарка. Мені допомагала у всьому моя 

донька. Вона перед присутніми моїми колегами прочитала вірш болгарсь-

кою мовою «Нова година» і протанцювала веселий танок. Вчора увечері ми 

готували з нею сурвачку (новорічну гілочку), з якою висловлюють поба-

жання болгари своїм рідним і друзям. 

Говорить Катерина Голікова, фахівець Центру студентських комунікацій: 

- У нас була локація, присвячена острову Мадагаскару і його Новорічним 

святкуванням.  Звісно, я впевнена, у нас була найяскравіша локація. І всі це 

по праву оцінили. Взяли участь у презентації й наші діти. Моя донька була 

Снігуронькою. Найбільш яскравим був наш феєричний карнавал, який 

влаштовують саме на Мадагаскарі. От у нас і вийшов такий веселий і запаль-

ний танок. Спасибі нашим спіробітницям із ЦСК, які танцювали так красиво 

і в таких яскравих костюмах. 

- Нехай Новий рік буде кращим, ніж той, що минає. Хай в усіх буде щастя, 

здоров’я, затищок у родині, - говорить Владислав Ямковий, доцент кафедри 

цивільного і трудового права. – Ми пред-

ставляли сьогодні Грузію. Танці, пісні, 

кухню, традиції ми хотіли показати гля-

дачам... і, звичайно, новорічні, в тому 

числі. 

- Ми у захваті, ми вражені від такого 

свята, - говорять викладачі кафедри іно-

земних та української мов Ірина База-

ренко та Ольга Чижикова. Сьогодні ми 

представляли Великобританію. Ми хо-

чемо й надалі брати участь у подібних за-

ходах. Зрозуміло, що треба бути залуче-

ними до нашого дружного колективу.. 

Наші співробітники талановиті і чудові. 

Треба ще багато талантів відкривати у них... 

- Все страны посетит год белой Крысы. 

Так пусть её достойные черты: 

Реакция и ум, и интуиция 

Помогут нам осуществить мечты!  

 

- додала словами із власного вірша доцент Валентина Хоцкіна. 



ДІДУХ ЗАМІСТЬ ЯЛИНКИ:  
ЯКИМИ БУЛИ ГОЛОВНІ СВЯТА ДАВНІХ УКРАЇНЦІВ 

 

 

ДІДУХ — ОБЕРІГ РОДУ І НАРОДУ 

 

Наші предки — сонцепоклонники-хлібороби, жили у гармонії  

з природою, розуміли свою залежність від неї 

 

Тож їхній спосіб мислення і ритм життя визначався Сонцем і природними 

циклами. Вони створили космічно-природний і одночасно святково-трудо-

вий календар, в якому були закріплені їхні основні світоглядні засади, їхнє 

розуміння сенсу життя, визначальні свята та обрядовість. Фундаментом 

їхнього життя був Звичай. 

Основними святами українців з давніх-давен були чотири: зимове і літнє 

сонцестояння та весняне і осіннє рівнодення. 

Ці вшанування головного небесного світила, без якого немає життя на Землі, 

підкреслювали, що людина — частина Всесвіту.  

 

ІЗ ДНЕМ НАРОДЖЕННЯ, СОНЦЕ! 

 

Народний календар сонцепоклонників, який сягає глибини тисячоліть, на-

зивають Колом Сварожим. Коляду, або Різдво (народження) Сонця святку-

вали після зимового сонцестояння (зазвичай 21-22 грудня і ще впродовж 

кiлькох днів), коли день починає зростати. Тому пояснювати прадавні свята 

досить просто, вони не прив’язані до жодної релігії, а тісно переплітаються 

з природою, і були філософією життя наших пращурів.  

  

Від Коляди (від слова «коло») до Коляди крутиться Коло Свароже — за-

вершується коло обрядів і починається все спочатку. І так без кінця-краю. 

Вірогідно, що слово «календар» походить від «колодар». Основою давнього 

календаря є астрономічні дані, а головні свята визначаються положенням 

Сонця. Саме в період Різдва Сонця починали співати колядки, які після за-

провадження християнства переінакшили, як і віковічні звичаї та обряди. 

  

Зокрема, всім відома колядка «Ой, радуйся, Земле», продовжувалася сло-

вами «ясен Світ народився» або «новий день народився». Колядки 

розповідали про сотворення Світу. За давнім народним світоглядом, 

віддзеркаленим у колядках наших пращурів, ці три календарні дні є відправ-

ними точками в часі народження тріади світил: Сонця, Місяця, зорі (зірок, 

дощику): 

Ой там за горою та за кам’яною, 

Щедрий вечір! 

Ой там виходило та три товариші. 

Що перший товариш — ясне Сонце, 

А другий товариш — ясен Місяць. 

А третій товариш — дрібен дощик. 

Місяць уособлює родючість і врожайність, саме його фази визначають при-

ливи і відливи вод на Землі. Місяць — це світло, що йде від Творця. Ось 



чому в колядках він символізує Дідуха — предка, господаря. Сонце — дже-

рело енергії на землі. Воно годує та обігріває нас, забезпечує добробут у ро-

дині. Зоря (зірки, дощик) уособлюють галактичний простір, безмежні про-

стори Сварги, де закладається інформація на майбутнє. А майбутнє 

належить дітям (продовження роду). 

 

Ясен Місяць — пан  

господар, 

Красне Сонце — жона його, 

Дрібні зірки — його діти. 

  

Саме за рухом зірок і планет 

астрологи пророкують май-

бутнє: а вода (дрібен дощик), 

як відомо, є носієм інформації. У час зимового сонцестояння народжується 

молоде сонячне світло, воно щодня прибуває й поборює темряву. Відбу-

вається закінчення Корочуна — найтемнішої частини року. За давніми об-

рядами, у вогонь вкидали хмиз, суху траву і загадували бажання, аби згоріли 

всі негаразди, хвороби, злидні. 

  

Ще на початку ХХ століття в українських селах на Різдво ставили не ялинку, 

а Дідух — сніп жита. Згодом почали робити дідухи з інших зернових, з 

яких випікали хліб, з додаванням запашних трав. Дідух — це символ уро-

жаю, добробуту, багатства, безсмертного предка, зачинателя роду, духов-

ного життя українців. Дідух встановлювали на покуті — найпочеснішому 

місці у хаті. На столі ставили 

дванадцять (або тринадцять, 

оскільки у прадавні часи було 

13 місяців) страв. Серед тра-

диційних страв обов’язково 

були кутя, коровай (калач), 

узвар, вареники...  

  

Стародавні свята і вірування забуваються або спотворюються. Свого часу в 

силу як об’єктивних (перехід на інше літочислення), так і інших відомих 

причин найважливіші свята були зсунуті в часі — а це призводить до повної 

втрати магічної дії свята і перериває зв’язок минулого, сучасного і май-

бутнього народу.  

ЧУЖІ ЗВИЧАЇ ЗНИ-

ЩУЮТЬ НАШІ ЗНАННЯ 

 

Першими новорічну ялинку 

придумали гуни: у них був бог 

Йерлу, котрий у найперший 

день року приходив на землю. 

У цей день потрібно було ста-

вити в будинку ялинку, яку 

вони вважали священним деревом. Цю традицію, якій уже більше 5 000 

років, гуни принесли в Європу. Перші вбрані різдвяні ялинки з’явилися на 

території сучасної Франції, в Ельзасі; як стверджують історики, це відбу-

лося в 1605 році. Літопис свідчить: «На Різдво в тутешніх будинках вста-

новлюють ялинки, а на їх гілки вішають троянди з кольорового паперу, яб-

лука, печиво, шматочки цукру і мішуру». 

  

Така традиція поширилась за ініціативи ватажка Реформації Мартіна Лю-

тера, який закликав до реформування тодішньої багатої церковної системи і 

до простоти обрядів. Поступово така традиція поширилася по всій Німеч-

чині, а потім — і по всій Європі. 

Проте ялинки з’являлися спо-

чатку тільки в будинках багатих 

дворян і купців. Різноманітними 

іграшками прикрашали в серед-

ньовічній Німеччині не тільки 

ялинки, а й сосни, гілки вишне-

вих дерев і буків. 

 Перша скляна ялинкова куля 

була видута в Тюрингії (Саксонія) у XVI столітті. У Скандинавії придумали 



вішати на ялинку прикраси у вигляді сніжинок, зірок та фігурок. Проми-

слове виробництво ялинкових іграшок почалося тільки в середині минулого 

століття — тут же, в Саксонії. Митецькі майстри видували іграшки зі скла, 

вирізали з картону дзвіночки, сердечка, фігурки птахів і звірів, які потім 

розфарбовували яскравими кольорами. 

  

Спочатку вічнозелені кра-

суні з’явилися в імпера-

торських палацах Франції, 

Німеччини, Англії, Нор-

вегії, Данії і Росії. Надбан-

ням же простого люду 

ялинка стала лише в другій 

половині XIX століття. У 

1882 році американець 

Е.Джонсон запропонував 

підсвічувати ялинку електрикою. А 1895 року теж американець Р.Морріс 

сконструював першу електричну гірлянду, яка замінила на ялинці свічки, 

через які часто ставались пожежі. 

  

До України, зокрема, новорічні звичаї прийшли від  Петра I. Вирішив підла-

штуватися під моду тогочасного «євросоюзу» і примусив усю Російську ім-

перію не лише вчитися стригти бороди, вживати тютюн, святкувати Новий 

рік саме 1 січня, а й скоротив слов’янський Календар на 5200 років: із його 

волі відлік часу змінився з 6900 року 

від сотворення Миру в зірковому 

храмі (тобто не створення світу вза-

галі, а підписання акта перемир’я у 

великій давній війні між народами 

білої Раси та Китаєм) на 1700 рік від 

Різдва Христового! 

  

У 30-ті роки XIX століття новорічні 

ялинки ставили тільки в будинках 

петербурзьких німців, але вже наприкінці того ж сторіччя вони стали голов-

ною прикрасою і міських, і сільських будинків. Ну, а вже у XX столітті 

ошатна ялинка була незмінним атрибутом зимових свят. 

  

ПРАДАВНІ ТРАДИЦІЇ У ЛЕГЕНДАХ 

Окрім того, за прадавніми переказами, хвойні дерева — то тіла українців, 

які є оберегами рідної землі. Легенда 

розповідає, що турецьке військо за-

хопило в полон тисячі полонених, 

які навіки покидали Україну. Вони з 

острахом думали, що попереду — 

чужина і неволя. Остання зупинка, 

остання ніч залишилася в отчому 

краї... Та на ранок, коли турки знову 

хотіли сформувати валку полонених, 

щоб іти далі, полонені не рушили з 

місця: ніби ноги повростали у землю, ніби міцне коріння тримало їх. Воро-

гам не допомогли ні стріли, ні шаблі. Тіла полонених стали тверді, як дере-

вина, а віти-руки вкрилися густими голками. Турків охопив містичний жах, 

вони, втративши розум, повернулися до свого краю. 

  

А на березі моря стояв дивовижний ліс: дівчата стали сумними ялинками з 

печально опущеними гілками донизу, молодиці стали соснами, гордо за-

дерши верховіття, юнаки стали ялівцями, сховавши свою силу в цілющу 

рослину, а зрілі чоловіки піднялися могут-

німи кедрами, обнявши своїм корінням 

землю. Так вони й залишилися вічно на 

рідній землі. 

  

Прилітали птахи і брали насіння і розно-

сили його: по всій Україні виросли гаї з 

вічнозеленими запашними деревами. Де 

виростали такі дерева, легше жилося 

українцям, які набиралися сили і здоров’я, 



а вороги завжди боялися заходити у хвойні ліси. І не дивно: саме у ніч перед 

Різдвом, коли народжувалося нове Сонце, на вершечки дерев, як говорить 

легенда, опускалися зорі. 

  

Дерева (як символ пращурів) оживали і входили у кожну хату, напов-

нювали людей силою, снагою і незнищенною любов’ю до рідної землі. Ди-

вовижні пісні лунали по всій Україні, добро і щастя, злагода і воля па-

нували у нашому краї. 

  

Люди почали забувати свої чарівні пісні, стали зникати традиції. Адже на 

зрубане дерево не опускалися зорі, не передавали їм свою силу і пісні...Та, 

як відомо, невмируще не можна знищити. З кожним роком усе частіше дзве-

нять колядки-щедрівки, відроджується чарівний спів, народні пісні і казки 

доносять до нас нашу прадавню історію. Окрім усякого дива, хвойні дерева 

дарують нам ліки, їжу, тепло, здоров’я духу. Тож недаремно в народі гово-

рять: доки буде вічно зеленіти хоч одна ялинка, доти невмирущою буде 

наша Україна. То перед тим, як рубати деревце, краще добре подумати... 

Приємно відзначити, що відродження обрядів і звичаїв шириться Україною, 

що в багатьох українських родинах знову встановлюють саме Дідуха замість 

ялинки на Різдво, до Нового року. Як писав Конфуцій, символи і знаки 

правлять світом. Тож вивчаймо і поширюймо своє, рідне! 

Лариса ГРОМАДСЬКА 

 

Народе мій рідний, у ніч Новорічну – 

Добробуту, щастя і слави довічно! 

Щоб рід український прославив планету! 

Бажаєм ми кожному нового злету! 

Щоб кожну оселю засіяли житом, 

Щоб краще й заможніше всім стало жити! 

Щоб мрії здійснились, роки додавались, 

Щоб в кожній родині весілля гулялись! 

Замети усмішок, хурделиці сміху, 

Застілля святкового всім вам на втіху! 

З новим роком, УКРАЇНЦІ милі, 

В новім щастю, в новій силі! 
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